

ဆက်တိုက်စိ

THE MORNING STAR.

အကကြို ၂၃.

ယူလီ.—ခရစ်နှစ် ၁၈၆၄.

အတွက် ၇.

Vol. XXIII.

JULY.

1864. No. 7.

War in Europe. တာ်ဒူးသူးလာ ကိာ်လူရပအေဂျာ်.

ပူယူရပဖေအိန်အါကလုာ်လီၤ. မီးအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်ကတဲာ်ကတိၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်
 လၢအကဒူးသူးအဂီၢ်ဃဲးဃဲးတၢ်လံာ် ဘၣ်ဆၣ်ကဒူးလိာ်အသးန့ၣ်အကလုာ်မဲလဲၣ်က
 လုာ်လဲၣ်န့ၣ်တဖျါဘၣ်. အကစၢ်ဒၣ်ဝဲဒီၣ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်, သ့ၣ်ညါထဲလၢအတန့ၣ်
 လိာ်အသးစ့ၣ်စ့ၣ်ကိးအကလုာ်ဒဲးလီၤ. တကလုာ်ဒီးတကလုာ်ဘၣ်ဃးလိာ်အသးဒ်
 အံၤဒ်န့ၣ်သတးဒီး တၢ်ဒူးသူးမ့ၢ်အိန်ဝဲဒီၣ်လၢ အကျါတပူၤပူၤဒီး ကတၢ်ဃါဃုာ်ဝဲ
 ကိးအပူၤဒဲးလီၤ. မၤလၢဒ်န့ၣ်ဒီး တၢ်အမူးအိန်ဝဲဒီၣ် တမဲးတမဲးဒီး ဒ်သိးအသုတကဲ
 ဝဲဒီၣ်တၢ်ဒူးသူးအဂီၢ်န့ၣ် ဃုာ်ကညးလိာ်အသး, ဒုလိာ်အသး, မၤပွဲၤလိာ်အသးဒ်ဘၣ်
 အသးအသိးတဘျူးန့ၣ်တၢ်လံာ်ဒီးခဲကန့ၣ်အံၤ တဘျီအမူးအိန်ဝဲဒီၣ်က့ၤဝဲတမံၤလၢ
 အတၢ်ဃးဒီးပူၤဖေဒ်န့ၣ်ဒီး ပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိခဲကလုာ်ဂ့ၢ်လိာ်အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်တဝပိ
 ခံသပိအဃိလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်အဝဲန့ၣ်ကိးအမံၤလၢဟီၣ်တတံၣ်ဒီးစလုာ်စွဲးလီၤ. ပူၤတခိး
 လၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤတၢ်ဃးဒီးပူၤဖေဒ်န့ၣ်အဘိအမ့ၢ်ဒီးအဝဲတခိးလၢအတၢ်ဃးဒီး ဒုၣ်
 မၢ်အဘိအမ့ၢ်လီၤ. ဂ့ၢ်လိာ်တၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးဒ်သိးအသုတကဲဝဲဒီၣ်တၢ်ဒူးသူးအဂီၢ်တဂ့ၢ်ဒီး
 ပူၤယူရပဖေအကလုာ်အဂၤတစၢ်အစီၤပၤသ့ၣ်ဂုၤမဃုာ်လိာ်မိးလိာ်က့ၤအီၤဘၣ်ဆၣ်
 ပူၤဖေဒ်န့ၣ်မိးတဖျါကန့ၣ်ဘၣ်. ခံးဝဲဒုၣ်မၢ်အစီၤပၤမ့ၢ်တဖျါလီၤဘၣ်ကိာ်ဖိ
 အဝဲန့ၣ်လၢသါစုပူၤဘၣ်ဒီးသါကဒူးသူးဒ်သိးကန့ၣ်လီၤ. ဒီးပူၤအဲၣ်ဂလိာ်ဖိက့ၣ်န့ၣ်
 တၢ်လၢပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိအဂီၢ်, ခံးဝဲမ့ၢ်လၢဟီၣ်တတံၣ်တဝပိန့ၣ်ဟးဝဲဒီၣ်ကွဲာ်လၢအပူၤလၢ
 ပူၤဖေဒ်န့ၣ်မိးအသူးမ့ၢ်အမဲာ်ညါတက့ၢ်, မ့ၢ်စလုာ်စွဲးတဝပိန့ၣ် ပာ်ဂၢ်ပာ်ကျၢၤ
 အီၤလၢသုဂီၢ်တက့ၢ်. မၤလၢဒ်န့ၣ်ဒီးပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိဒ်ကန့ၣ်အဲၣ်ဂလိာ်အကလုာ်ဒီးမၤ
 ဝဲဒ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်ပူၤဖေဒ်န့ၣ်မိး တဆိတၢ်ဘၣ်ထံၣ်ဝဲလၢ အန့ၢ်ဟီၣ်တတံၣ်ညါကဒၣ်
 သတးဒီးသါကန့ၣ်ခါကိးစလုာ်စွဲးလီၤ. ပာ်အသးဒ်န့ၣ်ဒီးမၤအသူးမ့ၢ်သိၣ်တိလဲၤဒူး
 ပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိမဲန့ၣ်လီၤ. အန့ၢ်တစုပူၤအဲၣ်ဂလိာ်ဖိဆိကမိၣ်လီၤအသးလၢပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိဒ်
 ကန့ၣ်အဲၣ်ဂလိာ် အကလုာ်သတးဒီးဘၣ်ဖျိၣ် လဲၣ်ဒီးကြးသးပတိစၤ မၤစၢၤအီၤတ
 ဘျီအံၤလီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါအဲၣ်ဂလိာ်အနီၢ်ပၤမ့ၢ်အဖိဝဲဂံၢ်ကိ, လၢအကကဲစီၤပၤ
 လၢအမိာ်အလီၢ်ခံတဂၤန့ၣ် န့ၢ်မိလၢဒုၣ်မၢ်ဖိပၤအဖိမ့ၢ်သတးဒီး အသးအိန်လၢ
 ပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိတခိလီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ခံမံၤအံၤ အဃိဒီးပူၤအဲၣ်ကလံာ်ဖိအသူးမ့ၢ် ဥကလး
 ညါဒီးကဘိဒူးသူးတဘျူးဘျူးန့ၣ်လဲၤတိစၤမၤစၢၤပူၤဒုၣ်မၢ်ဖိလံ, ခံးဝဲဒုၣ်. ခံးစ့ၢ်

ကီးဝဲလၢပှၤတြိဂံၤဖိကမၤဆၢၣ်တၢ်ဒီးပှၤဆၢၣ်ကလံးဖိလီၤ.ဒီးတဒိပှၤဒီးစတြၢ်ဖိ,ဒီး
ပှၤတြိဂံၤဖိမၤဆၢၣ်တၢ်ဒီးပှၤဇၢ်မနံၤဖိလီၤ. မ့ၣ်အူၤဒီးဒိၣ်ကဲၤဝဲၣ်လံာ်,ကဒိၣ်ဂီၤတၢ်
ဆံးဒိၣ်ဆံးဒါလဲၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါထၢ်.

Rev. Quala's Journal continued.

ဒီးမ့ၣ်လၢထွဲမၤလူၤမၤဝဲၣ်ဒီးတဖိသလိခံ, တဖိယိၣ်တကါ,တဖိစီၢ်သ့ၣ်ဒိၣ်,တ
ဖိကီၢ်တူၢ်ဒၢ,တဖိမိၤခံမိဝါဒိၣ်,ယဲာ်တဖိအံၤယတလဲၤတၢ်.ဒီးလၢထွဲတမၤလူၤမၤ
ဝဲၣ်ဒီးတၢ်တဖိလၢၢ်လီၤထံး, တဖိကပှၤ,တဖိထီၣ်ကထူ,တဖိတဒိပှၤ, တဖိမိၤဖိ,တ
ဖိဝဲၣ်လီၤ, ဆူတဖိအံၤယတလဲၤခါကီးထၢ်. မ့ၣ်တဖိအံၤတဖိကွါခံမ့ၢ်ဝဲၣ်,ဘူ
ကီၢ်မ့ၢ်ဝဲၣ်, ပှၤလဲၣ်ခါမ့ၢ်ဝဲၣ်,ကသိခံမ့ၢ်ဝဲၣ်,မ့ၢ်အတၢ်ဆးဒီးထွဲမ့ၢ်ထီၣ်တဖိလီၤ. တ
တၢ်ဆးတၢ်ဒီး ဝဲၣ်တီၤထူထၢ်. ဒိၣ်ကဒါဝဲလၢကီၢ်တီၤထူအကစၢ်ဖးဒိၣ် ပယၢတၢ်
လူၢ်အချၢဆူမ့ၢ်ထီၣ်တဖိလီၤ,ပယၢတၢ်လူၢ်အချၢဆူမ့ၢ်ထီၣ်တဖိ,မ့ၢ်ထွဲမ့ၢ်ထီၣ်အထံ
အကီၢ်ဒီး, ပယၢတၢ်လူၢ်အချၢဆူမ့ၢ်န့ၣ်တဖိန့ၣ် မ့ၢ်တီၤထူအထံအကီၢ်လီၤ. ပယၢဆူ
မ့ၢ်ထီၣ်တဖိခါဆိၣ်လီၤအကျိ,ပယၢဆူမ့ၢ်န့ၣ်တဖိခါကီးလီၤအကျိလီၤ. ဒီးလၢတ
ဖိတဖၣ်အံၤအကျိန့ၣ်, မ့ၣ်တဖိဝဲၣ်လီၤတဖျၢၣ်န့ၣ်ဝဲ,လၢမးမးမ့ၣ်ခါမၤထီၣ်န့ၣ်တၢ်
အလှၢအလၢ် အသိကစၢ်ကလုၢ်အပူၤ သတံးကလၢလီၤ. ဒီးအသရၣ်ဖိသၣ်တဂၤ
န့ၣ်မ့ၢ်ပှၤချၢၣ်လၢဖိပကူ, အမံၤမ့ၢ်ဖိၤမ့ၢ်ဝဲၣ်ဖိလီၤ. ဒီးတၢ်လၢတဖိတဖၣ်အံၤတနီၤ
နီၤမ့ၢ်ပကူ,တနီၤနီၤမ့ၢ်ဝဲၣ်ပီၤ,တနီၤနီၤမ့ၢ်ထွဲခါကီးလီၤ. ဒီးပှၤထွဲမ့ၢ်ထီၣ်ဖိအဒိၣ်အ
ပှၤပာ်ဒါလၢပှၤလဲၤလဲၤတ့ၢ်လီၤ.

မ့ၢ်မးမးမ့ၣ်ခါဒီးသရၣ်ခါခံ မၤဒိၣ်ထီၣ်တၢ်အလှၢအလၢ် အသိကစၢ်ကလုၢ်
တကလုၢ်အံၤသတံးဒီး တၢ်မၤလိလိာ် တဒိၣ်က့ၤလၢၤထၢ် လၢတဖိနီၣ်တပူၤနီၣ်တ
ဖျၢၣ်တၢ်. ကမၤကမၢ်ကဒိၣ်ကဒါ,ဗျၢၣ်ထံၣ်ဗျၢၣ်ထီ,လီၤပြီလီၤပြီနးမးလီၤ. မၤသးဒိ
န့ၣ်ဒီးလူၤအဖိအလံၤ,ခရံၣ်အပှၤသးဘိသ့ၣ်သ့ၣ်, ဗုသကွါတါကညးန့ၢ်စၢၤက့ၤ
သပှၢ်ပှၢ်ပှၢ်တီၤထူဖိအဂီၢ်လၢသုတၢ်သးကညီၤ,တၢ်ဆဲၣ်တၢ်ကွဲၣ်ဒိၣ်တဲာ်အပူၤလၢသု
သ့ၣ်ကံၢ်သးထဲဆူၣ်ဆူၣ်အါအါတက့ၢ်လီၤ. ယဟးဆူၣ်သိၣ်က့ၤသီက့ၤ,သဆၣ်ထီၣ်
က့ၤအံၤတပူၤထၢ်တပူၤန့ၣ်သက့ၤဒီးယမၤတၢ်တသ့တၢ်နီၣ်တမံၤတၢ်. ဗုကညးတါ
ထုကစၢ်န့ၢ်ခါကီးတၢ်လၢယဂီၢ်တက့ၢ်. ဒိၣ်လၢတပူၤသၢ်လၢခရံၣ်ဖိ သးဘိသ့ၣ်
သ့ၣ်.

ဃ. ၃. ၁၈၆၄ အ့ၤပြီလးအဒိၣ်ထံးတနံၤအံၤယဝဲၣ်လၢတဖိကသိခံဒီး
ယဒိၣ်ကဒါက့ၤကဒိၣ်တၢ်လူၢ်ပယၢမ့ၢ်အလှၢဆူကီၢ်တီၤထူပၤထၢ်‘အူးစူးန့ၣ်’အ
ပူၤတဖိဒီးတုၤဝဲလၢတဖိစီတူၤလီၤ. ဒီးပှၤဖဲအံၤတပူၤအံၤအလီၢ်န့ၣ်ကွဲၣ်လံဆုမးမး
မ့ၣ်ခါမၤထီၣ်တၢ် အလှၢအလၢ်အသိကစၢ်ကလုၢ်အပူၤလဲ. ဒီးအသ့ၣ်အသးတခု
လၢၤထၢ်ယၢဒိအလီၢ်လၢ သီလၢအဒိၣ်ထံးအသးတၢ်. ဒီးအသရၣ်ဖိသၣ်ပှၤချၢၣ်
လၢဖိတဂၤဖီၢ်တမုၢ်လၢ, ကထိၤသကီးကလုၢ်သကီး, သံကွါသံဒီးတၢ်လၢယၤ
ထၢ်. ပာ်အသးဒီးယၢတခါတခါလီၤ. ပှၤတဖၣ်အံၤလၢအဒိၣ်ထံးလၢသီန့ၣ်တုၤအ
ထံၣ်ယၢဒီး အသးခုဝဲဒိၣ်ဖိထဲက့ၤပာ်ထဲက့ၤအသးလီၤ. မ့ၣ်အအံၤတစုအံၤလၢမး
မးမ့ၣ်ခါမၤထီၣ်တၢ်အလှၢအလၢ်အသိ ကစၢ်ကလုၢ်အမိဒီးပာ်တခါကွဲၣ်အသးဒီး
ယၢဒိပှၤမၤကမၢ်လိာ်အသးအသးလီၤ.

ဒီးထာအုဉ်းထီး ၂ နံတနံန့ဉ်ယတူလောဖှိခံအတပီလီ။ ဒီးပှာဖဲအံတပူအံ
အလီန့ဉ်ခါကီးလံလာကစာ်ကလုာ်အပူလံ။ ဓ့ဉ်န့ဉ်သကုဉ်ဒီးတူအထံဉ်ယဒီး
အသုဉ်ခုအသးခုဝဲဒိဉ်မးဒ်အလီ လာအခိဉ်ထံးအသးလီ။ န့ဉ်န့ဉ်သကုလောကစာ်
ကလုာ်အပူဒီးတဖဉ်ဆဉ်ဒီး၊ တမံအသးတဉ်၊ ဒီးဆဉ်ဆီကဒါကွာဒဉ်အသးဆူခ
ရံဉ်အပူဒ်လီလီ။ ဒီးဃုဒီးဘျာအသးတနီတဉ်ဆဉ်ဒီးယတဘျာတဉ်။ ယခံး
လာသရဉ်ဝဲဒီးကယဲဘျာဒဉ်ဝဲလီ။ ဒီးယမလုဒီးထဲဝဲဒီးဒိဉ်ထာတဉ်သုဉ်န့ဉ်
ထီဉ်ကွာကစာ်ယဉ် ဂ္ဃးအဘျးန့ဉ်တမံဒါလီ။ ဒီးမ့အဆဉ်မုာ်အိဉ်သ့းအနံဒီးယ
အိဉ်ဒီးမုာ်အိဉ်ထံးအနံဖဲန့ဉ်လီ။

ဒီးထာအုဉ်းထီး ၄ နံတနံန့ဉ် ယတူလောပှာဝှာ ဒီးပှာဖဲအံကီဟံဉ်တပီ၊ ထာ
ပှာပကုဉ်ကီးဝဲထာဂုာ်ပီပှာန့ဉ်လီ။ ဒီးပှာဖဲအံတပူအံအလီတန့ဉ်ဒီးတဉ်လာ
ကစာ်ကလုာ်အပူတဉ်။ ဆဉ်ဆဉ်ဒီးအသရဉ်ဒိသဉ်တဂါန့ဉ်ဝဲလာကစာ်ကလုာ်အ
ပူလီ။ မလးဒ်န့ဉ်ဒီးအသးဒုဒိဝဲဒီးနးကလဲဒ်ဒီးအိဉ်ပြီအိဉ်ပြီကွံာ်ဝဲအလီခုပူ
ညါသတးဒီး အသုဉ်တခုအသးတခုတဉ်ဒ်အလီလာသီလာအခိဉ်ထံး အသးတဉ်၊
မလးဒ်န့ဉ်ဒီးယမတံလာအကျါတသ့တဉ်နီတမံတဉ်။ သ့ထဲယထီဉ်ကွာသီကွာ
အိဉ်န့ဉ်တမံဒါလီ။ မလးဒ်န့ဉ်ဒီးဃုသကွံာ်ဘါကညးန့ဉ်ပှာဝှာပီပှာဖဲတဖုအံ
အဂီဒ်သးအသုဉ်အသးကကပီထီဉ်ကွာဒီး၊ ကအိဉ်ဆူအိဉ်ဒီး၊ အိဉ်ပှိဉ်အိဉ်တံ
ကွာဒီး၊ အိဉ်ဂါအိဉ်ကျာကျာတဉ်လာခရံအပူဒ်လာအခိဉ်ထံးအသးန့ဉ်တကွာ၊
တံအိဉ်ပှိဉ်အပျံအဘိဉ်၊ သရဉ်သမါခဲလာဒ်သးထီသုဉ်သုဉ်။

ဒီးထာအုဉ်းထီး ၅ နံတနံန့ဉ်ယတူလောတပီဒိဉ်-ဒိဉ်ဖာခဉ်လီ။ ဒီးပှာဖဲအံ
တပူအံအလီ တန့ဉ်ဒီးခါကီးတဉ်လာ ကစာ်ကလုာ်အပူတဉ်။ နံဟူဝဲလာယထဲ
ဆူအိဉ်ဒီး အသုဉ်ခုအသးခုဝဲဒီးယဲသဂါန့ဉ်ဆဲး ကထီဒိဉ်ယလာ ကျကပိဉ်လီ
ဒ်အစုာ်ကွာန့ဉ်ကွာသီတံလာအခိဉ်ထံးအသးလီ။ လီဂဲဝဲလာအသးတဒုဒိတဉ်
ထဲသးဒီးတပီလာအဂုအဂါတဖဉ်တဉ်အသးလီ။ ဒီးတဉ်အသးလာယကမလုာ်
အိဉ်လာတံမလုဒ်ဒိဉ် သုဉ်န့ဉ်ထီဉ်ကွာကစာ်ယဉ် ဂ္ဃးခရံ ဒီးသံအသးအဘျးအ
ပှိဉ်တံအိဉ်ကိဉ်အိဉ်ဝဲထဲန့ဉ်လီ။ ဒီးယမလုဒီးလီ။ ပှာဖဲအံတပူအံမတံ
ပှာဖဲဒ်လီလီ လာအခိဉ်ထံးလာအစုာ်ကွာန့ဉ်ကွာသီတံ လာအခိဉ်ထံးအသး
လီ။ ဒီးမ့မးယှာမာစာ်ဒါလီ။

ဒီးထာပယဂါကမာ်အချာ ဆူထီအဆာမုာ်န့ဉ်တခိလောထီအုအုာ်မုာ်ထီဉ်၊ ဒိ
တူဒာ၊ ဖှိခံ၊ ဝှာပီပှာ၊ ဒိဉ်၊ ၄ ထံဉ်အံမုာ်ပှာဝှာပီပှာဖဲခဲလာဒ်လီ။ ဒီးဂါကျာဒီးခံ
ထံဉ်၊ ဒီးအသးဒုဒိဝဲထံဉ်၊ ဒ်ယကွဲးဒုဒ်အုာ်အကျါ လာအခိဉ်ထံးန့ဉ်လီ။
ဒီးပှာဝှာပီပှာဖဲအထံဉ်၊ အတပီ၊ အဒာ၊ အကီတဖဉ်ယထဲလာကတံဂါဝဲဖဲမုာ်မဆါ
တနံအံလီ။

ဒီးထာအုဉ်းထီး ၆ နံတနံန့ဉ်ယတူလောပကုဉ်အကီတပီဟီလီဒါဒါဒါဒါ။
ဒီးပှာဖဲအံတပူအံအလီ န့ဉ်ကွံာ်ခါကီးလံလာကစာ်ကလုာ်အပူလံ။ ဒီးပာ်တဒု
အသးဒီးယဒ်ပှာဝှာပီပှာဖဲ၊ ဒီးပှာဖဲတူဒာဒိသုဉ်တဖဉ်အသးန့ဉ်လီ။ ဒီးအိဉ်ပြီ
အိဉ်ပြီကွံာ်ဝဲလာအလီ ခုပူဒ်ပှာဝှာပီပှာဖဲအသးန့ဉ်လီ။

ဒီးထာအုဉ်းထီး ၇ နံတနံန့ဉ်ယတူလောတပီထံဝါဒါလီ။ ဒီးပှာဖဲအံတပူ

အိအလိတ်တနှစ်စီးဘဉ်လာကစာကလုာ်အပူာ်ဘဉ်. မးသးစ်န့ဉ်မီးတူာ်လိာ်ယာ်လာ အသျှဉ်ခုသးခုဝဲစ်ရှ်ခိဉ်, မီးဖှံခံအသးလိာ်.

မီးလောအုဉ်းလးဂ နံတနံန့ဉ်ယတူာ်လာတစိပုဂ်ကီၤဒါလိာ်. မီးပုၤဖဲအံၤတပူာ် အိအလိတ်တနှစ် စီးစွာ်ကီးဘဉ်လာကစာကလုာ်အပူာ်ဘဉ်. အိဉ်ဆူအိဉ်မီး တူာ်လိာ် စီးဒဉ်သရဉ်ပွဲးဖိဒါလိာ်လိာ်အခိဉ်ထံးအသးလိာ်. မးသးစ်န့ဉ်မီးတူာ်လိာ်ယာ်ကစိ မိဒ်ထံဝါဒါဖိအသးလိာ်.

မီးလောအုဉ်းလး၉ နံတနံန့ဉ်ယတူာ်လာ တစိချာဉ်လိာ်ပျာဉ်ဝဉ်ကျာ်ထံးတံာ်ဒိခိဉ်ဖဲ သရဉ်ဘျာ်တံာ်ပွဲးဖိအတိဉ်န့ဉ်လိာ်. မီးပုၤဖဲအံၤတပူာ်အိအလိတ်တနှစ်ကွံာ်ဆူကစာက လုာ်အပူာ်တနီၤ, မီးအိဉ်ဂါအိဉ်ကျာ်, မီးဒဉ်တံာ်လာခရံဉ်အပူာ်အလိာ်လာအခိဉ် ထံးအသးတနီၤလိာ်. မီးပုၤလာအနှဉ်လာကစာကလုာ်အပူာ်တဖဉ်န့ဉ်မးလိာ်လိာ်ဆီ ကွံာ်အသဉ်တပျာဉ်ဒဉ် မီးယုာ်ထီဉ်န့ဉ် ဝဲအခံၤလာချာဉ်လိာ်ခံလိာ်. ချာဉ်လိာ်ခံတ ပျာဉ်အံၤမ့ၤမးမးမ့ၤခံဉ်အတံာ်အိဉ်ဖှိဉ် ကစာကလုာ်ဖိလိာ်. မီးဖဲယတူာ်အကတီၢ်န့ဉ် လိာ်ကွံာ်ပိာ်ကွံာ်ပိာ်မီးနးနးကလဲာ်ဒိပုၤပယီၤဖိမးပုၤမးလိာ်အသးလိာ်. မီးတနူးဆဲးက ထံးဒိဉ်ယာ်နီၤတဂၤဘဉ်. ဗုဉ်တနှစ်ဘဉ်လာကစာကလုာ်အပူာ်တဖဉ်န့ဉ်သးခုစ်း ယာ်ဖိလိာ်လိာ်လာအခိဉ်ထံးအသးန့ဉ်လိာ်.

တံာ်လာကီၢ်တီအူအံၤသရဉ်ခွာ်ခံဉ်မီး မးမးခွာ်ခံဉ်ခံၤမးလဲာ်တံာ်သတးမီး အပျာ်အဘိဉ်အသျှဉ်အသးခံးလိာ်အာလိာ်နးမးလိာ်. မီးလိာ်ဗြိလိာ်ဉ်ဂါ, ဆဲးမုာ်ဆဲးဖး လိာ်အသးသတးမီးတံာ်မုာ်တံာ်ဖိတအိဉ်လောဘဉ်ဒိလောအခိဉ်ထံးအသးဘဉ်. မး သးစ်န့ဉ်မီး ဗုဉ်တန့ဉ်န့ဉ်ပဂီၢ်မီးအဂီၢ်, လာယုာ်န့ဉ်ဒိသးကစာ်ယုာ်ကတီၢ်စာၤမး စာၤကုၤပုၤ, မီးအိာ်တက့ၢ်, ဒိတူာ်ဝဲတံာ်အိဉ်ဖှိဉ်ခရံဉ်ဖိ ယုာ်အဖိအလဲၤသးဘိအိဉ်လာ တပူာ်လာ်လာ်ခဲလၢာ်သ့ဉ်သ့ဉ်.

မီးလောအုဉ်းလး ၁၂ နံတနံန့ဉ်ယတူာ်လာတစိပုၤလိာ်လိာ်. တံာ်လာတစိပုၤ လိာ်အံၤမ့ၤအတးဖးလိာ်ဝဲလာတစိမိသ့ဒါအပူာ်မီးမးလိာ်ဆီထီဉ်ခဉ်အသဉ်လိာ်. မီးသ့ဒါန့ဉ်လိာ်. ယလဲာ်က့ၤကမီးဆူယလဲာ်ခံၤလဲာ်အလိာ်အံၤမ့ၤအဘဉ်မန့ၤလဲာ်. အ ဝဲဒါအံၤမ့ၤပုၤခရံဉ်ဖိလာအတနှဉ်ဘဉ်လာမးမးမ့ၤခံဉ်ညိဉ်မးလိာ်တံာ်အလုာ်အ လံာ်ကီးဝဲလာကစာ်ကလုာ်န့ဉ်အပူာ်ဘဉ်တဖဉ်သါကအိဉ်ဖှိဉ်မိဖှိဉ်ယုာ်လိာ်ခံၤက့ၤစ့ မးဘျာဉ်လာအတယုာ်လိာ်ဘဉ်ဝဲလာကစာ်ကလုာ်ဖိအတံာ်အိဉ်ဖှိဉ်အပူာ်န့ဉ်လိာ်. ခရံဉ် ဖိသါကအိဉ်ဖှိဉ် မးဝဲက့ၤအစ့မးဘျာဉ်အလိာ်န့ဉ် မ့ၤဖဲတစိစိၤသ့ဒါလောသရဉ်ကွဲးခဲ ဟဲအိဉ်ဝဲဆိးဝဲအလိာ် လာအခိဉ်ထံးန့ဉ်လိာ်. မီးမ့ၤတံာ်ဘဉ်ယသးလာယကလဲာ်စ့ၢ် ကီးဖဲအဝဲသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်အသးမီးယဘဉ်လဲာ်ကံာ်ခံကဒါက့ၤတံာ်ဆူအလိာ်လာယလဲာ် ဝဲတံာ်လံအပူာ်န့ဉ်လိာ်.

မီးလောအုဉ်းလး ၁၃ နံတနံန့ဉ်ယတူာ်လာတစိပုၤလိာ်လိာ်. တံာ်လာတစိပုၤ လိာ်အံၤမ့ၤအတးဖးလိာ်ဝဲလာတစိမိသ့ဒါအပူာ်မီးမးလိာ်ဆီထီဉ်ခဉ်အသဉ်လိာ်. မီးအခါဖဲယတူာ်အအံၤတဘျီအံၤမ့ၤပုၤလိာ်ခုးအကတီၢ်မီး တအိဉ်ဘဉ်လာဟံဉ်နီၤ တဂၤဘဉ်. တုၤမုာ်တံာ်မီးယဲက့ၤမ့ၤကီးဝဲတနီၤစ့ၤဂၤဖိလိာ်.

မီးလောအုဉ်းလး ၁၄ နံတနံန့ဉ်ယတူာ်လာတစိပုၤလိာ်လိာ်. မီးသရဉ်ဘျာ်ထံ ပွဲးဖိ, မီးသရဉ်ဖိသဉ်ကွံာ်ဖိ, ညဉ်ထီ, အဝါ, ၄ ဂၤသ့ဉ်တဖဉ်ယဲတူာ် စ့ၢ်ကီးဝဲမီးယာ်

တစုဆိုလိ။ မီးလာတနံ့ဗီအံ့သေရင်ကြိပ်၊ သရင်ကြီးခဲသွင်တဖန်ထဲတူခွဲကီးဝဲလိ။ တပ်ဆပ်မီးပွာတူရဲတကီးခိးတပ်၊ မီးလာအူပြီးလး ၁၅ နံ့တနံ့န့ပ်ပဒိပ်ဖြိုင်ရဲဖြိုင်ဝဲလိ။ မီးတူလိဝဲလော့ဝဂ်နံ့တနံ့ဂီသိပ်သောတခိးပိကတံးဝဲလိ။ မီးပွာတူဖြိုင်မိတဖန်ကွာကွာဝဲဘဂါဆူအတံပ်၊ တဂါဆူအကံးလိ။ မီးယဲဒပ်တဂါယဲကွာဆူကွာယဲဒီး သရင်ကြိပ်၊ မီးသရင်ကြီးခဲတူ၊ ဖဲတခိးလူန့ပ်ခံးဒီးပလိ၊ ဖဲလိပ်ပသးလိ။ သရင်ကြိပ်၊ မီးသရင်ကြီးခဲသွင်တဖန်ကွာလိ၊ ကခါကွာဝဲဆူဝှ်တိဆူအပူ၊ မီးယဲဒပ်တဂါယဲလဲကွာကွာမီးဆူအပျှ်အဘိပ်တံးဒိပ်ဖြိုင်အကရု၊ လာယတလဲခိးတပ်အလိ၊ အပူတဖန်န့ပ်လိ။

မီးလာအူပြီးလး ၁၉ နံ့တနံ့န့ပ်ယတူလောတဖိတူမူ၊ ဖာလိ။ မီးပွာဖဲအံ့တပူအံ့အလိ၊ န့ပ်ကွိုင်လိဝဲဆူမးမးမူခံပ်မလိပ်န့ပ်တံးအလု၊ အလံးအသိယာအကီးဝဲလောကစာကလုအပူန့ပ်ခဲလံးလိ။ မီးတူယတူဖဲန့ပ်မီးပွာတဖန်တပ်လောဟံပ်နီတဂါတပ်၊ မူအလဲထိပ်လဲဆဲးဝဲဘကွိုင်သွင်ခဲလံးလိ။ မီးပွာဖဲအံ့တဖန်အံ့အသရင်ဖိသပ်တဂါန့ပ်မူပွာမူဖိ ဒိပ်လောကီတဝဲဒ်အပူ တခိးအံ့မူခိးအသိလိ။ မီးအဝဲဒပ်တဂါန့ပ်ကွိုင်ခွဲကီးဝဲလောကစာကလုအပူမီးအာဂ်လိ၊ ဒိပ်လိဝဲလောမးမးမူခံပ်မတံးမူအလိလိ။ အဝဲတဂါန့ပ်န့ပ်မီးပွာကီဖိဖဲအံ့မီးကွင်ခူးဖဲခူးလဲထိပ်လဲ၊ ဖြိုင်ခွဲကီးဝဲလိ။ ဖဲယယဲတူအကတီ၊ န့ပ်တဖန်တပ်လောဟံပ်တပ်၊ မီးပွာတမလိတပ်လံးဒါလဲဒါနီတဂါတပ်၊ မီးတသးခုသးမုင်တပ်မီးယာဂ်အလိ၊ လာသိအသိးတပ်၊ မီးတဖိပ်ဆူထဲဆူတပ်တံးမီးယာတပ်၊ ပ်အသးဃာဗျကလင်လိ။ အဝဲတဂါအံ့ပပ်အသးလောသရင်မူခံပ်၊ မီးမးမးမူခံပ်ခံပ်ညိပ်ထိပ်န့ပ်တံး အလု၊ အလံးအသိကစာ ကလုအပူန့ပ်ခဲတနံ့၊ တူပ်ကလင်လိ။ မီးတပပ်တပ်အသးလောအကဆပ်ကခါကွာအသးဆူခရံပ်အပူတပ်။

မာသးခိန့ပ်မီးအပျှ်အဘိပ်တဖန်တတူလိပ်တပ်ယာခဲလံးတပ်၊ တဂါဂါန့ပ်တူလိပ်ယာလော အသ့ပ်ခုသးမုင်ဒိပ်ဒိပ်ကလင်လိ။ တပ်ဆပ်မီးမူအသးဒုဒိပ်လောပွာအဂါတတူလိပ်တပ်ယာအဆိန့ပ်လိ။ မီးတအာဂ်လိ၊ ဒိပ်လိ၊ တပ် ဝဲလောအကဆပ်ကခါဃာကွာအသးဆူခရံပ်အပူနီတဂါတပ်။ To be continued.

Report of ထပ်အွ အ Assistant.

ဃ.န.၁၀၆၄ န့ပ်ယဖိပူဝဲဝဲသးဘိပွာခရံပ်မိသွင်သုဒေ၊ ယာသုဒိပူဝဲဝဲပွာအဆိးလောအနံ့တပာ်တပ် လိပ်စီဆုံအဂု၊ အကျိတဂါအံ့၊ ဖိပွာလောအမူအလိ တတပ်တပ်ဝဲဒီး ဒိပ်ဖြိုင်ဝဲအသိးန့ပ် ယဲဒပ်တဂါအံ့၊ လောယဒိပ်မလိလိပ်လောဝှ်ဒိပ်လဲ ဖြိုင်သရင်ထံတားအူပူ၊ တူယယးထိပ်ယကွာလောယဟံပ်တခိးဒီး တသ့ဖဲအသ့ဖဲသရင်တဖန်သိပ်လိယာန့ပ်ယဂုင်မစာ၊ ယသရင်ကါနံ့အတံး၊ လောတံးဒိပ်ဖြိုင်မိတဖန်အကျိမူဂု၊ လောပွာသုခိပ်မိအကျိမူဂု၊ ဖဲယနံ့ပာ်ခွဲကီးလိ။ မီးလာပွာသုခိပ်မိအကျိ ယထံပ်န့ပ်ခွဲကီးအတံး မပျိုထိပ်တနီလိ။ တနီခံးခွဲကီးဝဲလောသိကမလိကွာတနီခံးခွဲကီးဝဲပမူမလိန့ပ်ဂု၊ ခွဲကီးလိ။ မာသးခိန့ပ်မီးခိးဒီးဒီးယွ၊ ကဆိးထိပ်ကွာအသးဒီး ပဒိပူဝဲဝဲပွာခရံပ်မိ ခဲလံးသွင်သုဒေ၊ ဃုဘါထုကဖန်န့ပ်စာ၊ တပ်အဂီ၊ လောယွ၊ သပွာပွာတကွာ၊ ပဒိပူဝဲဝဲသးဘိသွင်သုဒေ၊ သပ်အွ။

Historical,—ဆားဂျင်း။

ဃ. န. ၁၈၆၄ နံၣ်အိၣ်လၢတပူၤလၢလၢယဖိဂ့ၢ်ဝဲၤသးဘိၣ်ပၤခၢၣ်ဖိသ့ၣ်ဒၤ, ဖိသးသုကသ့ၣ်ညါ ဆဉ်ပအိၣ်အလီၢ် သဝိအမံၤတဒိဒိးယကမ်းဆဉ် တဲဆဉ်သုထၢလိာ်ဆဉ်တူဂီၤအပူၤစ့ၤဘိၣ်လီၤ. သးဘိသ့ၣ်ဒၤ, အဂ့ၢ်ဖိအံၤ, လၢသိဇုၢ်ပအိၣ်ပဆိလၢပီၢ်ထဲၣ်အနံၤအံၤသဉ်ဟိအကျါ, သတးဒိပုၤကလုာ်, အဂၤခဲလၢၣ်တဖၣ်ပဒိၣ်, မ့ၢ်ဂ့ၢ်လုာ်န့ၣ်သဝိအမံၤလၢ (ဆားဂျင်းဂ္ၤ)လီၤ, အလီၢ်ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်လၢထံတဝံၣ် ဆဉ်သတးဒိးလၢဃ. န. ၁၈၆၄ နံၣ်အတီၢ်ပူၤပထီၣ်အိၣ်က့ၤ လၢကစၢ်ဂံၢ်ထံးလၢအလီၢ်မ့ၢ်သတးဒိးပုၤကလုာ်အဂၤ, ဒိးပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်. လုာ်န့ၣ်ကမိးဝဲအမံၤလၢ, (ကမ့ၢ်အဘၣ်ဂ္ၤသစ)လီၤ. သးဘိသ့ၣ်ဒၤ, ယကွဲၤဖျါထီၣ်, ပသဝိအမံၤလၢ ဆဉ်တူၤအဂီၤပူၤစ့ၤထံၣ်စ့ၤဘိၣ်လီၤ, သးဘိပုၤခၢၣ်အဖိသ့ၣ်ဒၤ. သရၣ်ကၢၢ်န့ၢ်.

လိာ်ခၢၣ်ဖိ (ခရစ်ယာန့ၢ်)

သရၣ်တၢ်သးခုအကစီၣ်အတၢ်သဆဉ်ထီၣ်ပခံ.

လၢပုၤခၢၣ်ဖိ, ဒိးအသကိးခံဂၤတူၤဘူးဒိးဝ့ၢ်ကလိာ်ကလိာ်န့ၣ်အခါဒိး, ထံၣ်လိာ်အသးဒိး သရၣ်တၢ်သးခုအကစီၣ်တဂၤကဒိးတဘျီတတးဒိး, မိလၢသရၣ်အံၤဒိးကွံဒိးဒိး, သဆဉ်ထီၣ်အခံလၢတၢ်ကတိၤအလီၢ်ကတၢ်အဆဉ်တၢ်တူၤအတၢ်ကတိၤလီၤဂၢ်လၢဝံၣ်အတၢ်ကတိၤအသးလီၤ. ဆဉ်ဆဉ်ဒိးဒိးန့ၣ်တမ့ၢ်ဆဉ်. တမ့ၢ်ဆဉ်, ဆဉ်ဆဉ်သးဒိးဆဲးမၤစၢၤသရၣ်တဂၤန့ၣ်သပုၤတၢ်လီၤ. ဒးအတၢ်ကတိၤတက့ၢ်ဒိး.

သရၣ်တၢ်သးခုအကစီၣ်တမိဖီၤ, သုဝဲသ့ၣ်အံၤလၢသုတူၤဆဉ်မိၣ်ဆဉ်, တၢ်လုပဒိးတၢ်မၤကွၢ်ဒိးန့ၣ်ဒိး မ့ၢ်သုမၤန့ၢ်မၤဃဉ်, ဒိးသုသ့ၣ်တဟးဂ့ၢ် သုသးတဟးဂီၤဆဉ်, ဒိးသုတဖိဝ့ၣ်စ့ၢ်ကိးဆဉ်. ဒိးမ့ၢ်သုအိၣ်ဂၢ်အိၣ်ကျၢၤအိၣ်လီၤတံၢ်အိၣ်လီၤဆဲးဒိးတူၤခဲကန့ၣ်အံၤအခိၣ်အမိၣ်ဒိးယဲဒၣ်အံၤကျၢၤသ့ၣ်ကျၢၤသးယၢဒိးယသ့ၣ်ဖိသးညါတၢ်စ့ၢ်မးလီၤ. လၢယကစၢ်အဂီၢ်ခၢၣ်ဝဲမ့ၢ်ဂ့ၢ်, လၢသုဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, ယသးခုမးလီၤ. ယဲဒၣ်အံၤယမ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢအဖိတၢ်တဂၤလီၤ. သုဝဲသ့ၣ်အံၤသုမ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢအကူးဘုလီၤ. ဒိးပသ့ၣ်မ့ၢ်တဟးဂ့ၢ်ပသးမ့ၢ်တဟးဂီၤ, ဒိးပဂံၢ်ပဘိမ့ၢ်တစၢ်လီၤဆဉ်ဒိးမ့ၢ်ကျဲးစးမၤတၢ်လၢအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဒိးတူၤအဆၢအကတီၢ်ဆဉ်ဒိးပကကူးဆဉ်တၢ်သ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဖိတၢ်, ဒိးပုၤလၢအကူးတၢ်, ကသ့ၣ်ဖိသးညါဝဲစ့ၢ်မးအဆၢအကတီၢ်န့ၣ် ဘူးထီၣ်ထံ, ဖိသးပကန့ၢ်ဆဉ်မိၣ်သလုး လၢအလီၢ်သ့ၣ် လီၤဘဲတသ့ဆဉ်, ဒိးပုၤတနီၤနီၤဃုာ်ဝဲဒိးဃုာ်ဝဲဆဉ်ဒးဝံၤ, ဒိးပုၤလၢအဂၤတဂၤခၢၣ်ယဲန့ၣ်ဝဲဒိးညါန့ၣ်တံၢ်န့ၣ်ကွံၣ်အခိၣ်သလုာ်န့ၣ်လီၤ. မၤသးဒိးန့ၣ်ဒိး, ဖိသးပုၤဂၤသုတဟးန့ၢ်သုမိၣ်သလုးနီတဂၤတဂ့ၢ်ဒိးတၢ်လၢသုန့ၢ်ဆဉ်တံၢ်ဝံၣ်ထံတဖၣ်န့ၣ် ဖိန့ၣ်အံၤကျၢၤကျၢၤတက့ၢ်. မုၢ်ကိၤလီၢ်မ့ၢ်ခဲသုဒိးအစုကဝဲန့ၣ်ကဆဉ်သုန့ၣ်သုတပူၤဖျဲးဒိးဆဉ်. သုဝဲသ့ၣ်အံၤသုတူၤဆၢမိၣ်ဆၢတၢ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ်သုဒိးဝဲတၢ်အသးတၢ်ဒဲးတးတူၤသုသ့ၣ်လီၤစိးန့ၣ်တအိၣ်ဒိးဆဉ်. ပာ်မူမိၣ်အဘိဖိမ့ၢ်ဖိ. န့ၣ်လၢသုဝဲဆဉ်ညါတထံၣ်ဖိ, ဒိးတၢ်လၢသုကန့ၢ်ဆဉ်သုဝဲလၢသုထံၣ်တသ့ဆဉ်န့ၣ်, မိသုစ့ၢ်ဂၢ်န့ၣ်ကျၢၤအိၣ်ဝဲပုၤတၢ်တက့ၢ်. ဒိးတၢ်သ့ၣ်ကွံၣ် သးလီၤဆဉ်ဆဲးဒိး ဟီၣ်မိၣ်ခဲလၢၣ် တဖၣ်န့ၣ်, မိသုကိၤသ့ၣ်

ကိလေး၊ မီးထူးသျှင်ထူးသေးတကွာ၊ တာလာပသျှင်ပသေးအံ့မ့တာလာအလိတာဂွာ
တာရွှင်နုခဲလောင်တကွာနုလီ၊ မီးတာအဂါမ့တာအာအူးဗိတမံလီ၊ တာမိ
တာကမီလာအဘဉ်ပးမီးဟိဉ်ခိဉ်မ့ဂွာ၊ မူခိဉ်မ့ဂွာ၊ ခိဉ်မီးသုတဒိသတေးမီး၊ မိသု
ပင်ကိလေးခဲဒ်လါဂါအသိးနုတကွာ၊ သိဉ်ကွာသိကွာအဝဲသျှင်မိနုလီ၊
သရဉ်သိမါ။

တာခိဉ်ဖျိဉ်ဖေးဒိဉ်ကိာ်လိအူအဂွာ။

ဒ်တာသျှင်ပင်လိဉ်ပသေးလာ လါယနူအါရုံအပူ၊ သရဉ်သမါကအိဉ်သကိးရှု
လိဉ်အသေးဖဲစါတုဒာ၊ လါအူပြီးလေး ၁၅ နံ၊ ၁၆၄ နံအံ၊ အဆာအကတိာ်ဘဉ်မီး
သရဉ်သမါထဲတု၊ ဖျိဉ်ဝဲလီ၊ မီးလာအူပြီးလေး ၁၅ နံ၊ ၈၆၀ သိဉ်ထာနုဒ်အလုာ်အထာ်
အိဉ်ဝဲအသိးပသေးဝံဉ်ခဲးထီဉ်ပတြာ၊ ယွ၊ မီးပဘိထုကဇဉ်တာ် တဘျီတဉ်တဘျီ၊ ဝံ၊
မီးဂျာ်လိဉ်ပသေးလီ၊

မီးတု၊ မုာ်ထဲထီဉ် ၁၀ နုဉ်ရံဉ်အခါမိ၊ သိဉ်ထီဉ်မီးပထဲအိဉ်ဖျိဉ် သးဝံဉ်ယွ၊ ဝံ၊ မီး
သရဉ်ကြိဉ်ဖေးထီဉ်လိဉ်၊ ၂ ကရံဉ် ၆၊ ၃၊ ဝံ၊ မီးပင်ဖျါထီဉ်ဝဲလီ၊ ပု၊ ကဲသရဉ်တဇဉ်က
တဉ်သတာ် သနူအသေးလာယုဉ်ရှူး ခရံဉ်နုဉ်နီဉ်နီဉ်လါ၊ အသျှင်အသေးလီ၊ မုာ်ထဲအ
အိဉ်လါတာ်အိဉ်ဖျိဉ်အကျါမီး သိဉ်ကွာသိကွာတာ်မီးမာ၊ ပွဲ၊ ထီဉ်သရဉ်တာ်ဖဲးတာ်မာ
အလီ၊ နုဉ်အဘျူးတအိဉ်တဉ်၊ သိဉ်ကွာသိကွာသဆဉ်ထီဉ်သရဉ်တဇဉ်တဘျူးထံဉ်
တဘျူးဘိလီ၊

အနုဉ်ဝံ၊ မီး တာ်အိဉ်ဖျိဉ်ထာထီဉ်နု၊ သရဉ်ကွာ်လါလာ အကပာလီ၊ ဆုဉ်နီ၊ မီး
လျှင်တူးလာအကကွဲးနီဉ်တာ်၊ ဝံ၊ မီးဘိထုကဇဉ်တာ်ပျာ်ကွံဉ်တာ်အိဉ်ဖျိဉ်လီ၊

တု၊ မုာ်ဟါလီ၊ မီးပအိဉ်ဖျိဉ်ကမီးလီ၊ မီးတာ်အိဉ်ဖျိဉ်ဆုထာ်နု၊ ရှဉ်လဲလါအက
ခံဉ်ထဲထဲလီ၊ တာ်လီ၊ မီးတု၊ ပသေးဝံဉ်တာ်ဝံ၊ မီးဖေးထီဉ်လိဉ်အူး ၅၃၊ နုဉ်ခံဉ်ထဲထဲ
လီ၊ တာ်ဝံ၊ မီးဂျာ်တာ်လီ၊

လာမုာ်ဆုဉ်ထီဉ်ဂီ၊ ဂီ၊ ပအိဉ်ဖျိဉ်သးဝံဉ်ခဲးပတြာ၊ ယွ၊ မီးဘိထုကဇဉ်တဂါတဉ်
တဂါတဘျီခဲဘျီဝံ၊ မီးဂျာ်ကွံဉ်လိဉ်ပသေးလီ၊ မီးဘဉ်ကမီး ၁၀ နုဉ်ရံဉ်အခါနုဉ်မိ၊ သိဉ်
ထီဉ်မီးပထဲအိဉ်ဖျိဉ်ပဝဲလီ၊ မီးပု၊ ပာလီ၊ ဆုဉ်နီ၊ ဝဲ၊ ဆာထာဉ်သးဝံဉ်တာ်ဝံ၊ မီးဖေးထီဉ်
လိဉ်၊ ၂ ၅၃၊ မီးဘိထုကဇဉ်ဝံ၊ မီးသိဉ်ကွာသိကွာတာ်တဘျူးထံဉ်ညါလီ၊

အနုဉ်ဝံ၊ မီး တာ်အိဉ်ဖျိဉ်ဆုထာ်ထီဉ် တာ်ခံဉ်တဂါလာအကဖေးလိဉ်လာ တာ်အိဉ်
ဖျိဉ်ယုဉ်ယုာ်ဝဲနုလီ၊ မီးတု၊ အဖေးလိဉ်လာဒ်မီးဘိထုကဇဉ်တာ်အိဉ်ဖျိဉ်လီ၊

တု၊ မုာ်ဘဉ်မီးပထီဉ်အိဉ်ဖျိဉ်သးဝံဉ်တာ်ဝံ၊ မီးသရဉ်ကွဲးခဲးဖေးလိဉ်လီ၊ ၁၅၃ နုဉ်
သိဉ်ကွာသိကွာသဆဉ်ထီဉ်တာ်အိဉ်ဖျိဉ်အခဲးဝံ၊ မီးဘိထုကဇဉ်တာ်လီ၊ အနုဉ်ဝံ၊ မီး
သရဉ်ကြိဉ်ထဲမိဉ်ထီဉ်သရဉ်ကွာ်လါအလိဉ်မံဉ်ဘိ လါအကကွဲးနု၊ ပု၊ အမုာ်ရကဖိတ
ဘျုဉ်နုဉ်တာ်ခံဉ်ဖေးထီဉ်ဝဲလီ၊

မီးလိဉ်နုဉ်ကတိ၊ မိဉ်ကတိ၊ မုာ်အပျှာ်အဘိဉ်သူးမိသံဉ်မိပဒိဉ်ပပုာ်သရဉ်သမါခဲ
လာဉ်ဝံ၊ မီးခဲးဘဉ်ကွာ်ဒေါ၊ လါအပျှာ်အဘိဉ်မာလီ၊ နုဉ်သရဉ်လာပထံပကိာ်အံ၊ မီးဇူး
ကဲထီဉ်တာ်သးဇူအကစိဉ်အဂွာ်၊ အကစာ်ဘဉ်ဝဲကဲထီဉ်အပျှာ်အဘိဉ်လာ၊ ခဲကွာ်လဲလာ
သရဉ်အဂွာ်၊ တမံဘဉ်တမံအါမးလီ၊ ဝံ၊ မီးဂျာ်ကွံဉ်တာ်အိဉ်ဖျိဉ်လီ၊

မီးလၢအ့ၣ်ဗြးလး ၁၇ နံၤတနံၤန့ၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်ခိၣ်ထံးအနံၤ မီးပအိၣ်ဖျိၣ်ဖိအပျဲၢ်အဘိၣ် အိၣ်ဖျိၣ်အလံာ်အလံာ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်ထံးအနံၤတဘျီတဘျီအသံးလီၤ.

မီးမ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအိၣ်ဖျိၣ်ဝဲလၢ ဂီၤတခိၣ်တၢ်ထုကဗၣ်တၢ်ဝံးမီး, ပှၤပှၤလီၤဆ့ၣ်နီၤသံကွၢ်တၢ် လၢစ့မၤဘျီခဲကနံၣ်အံၤန့ၣ်စံၣ်ညီၣ်သုဝဲတက့ၢ်. မီးမီး သ့ၣ်ဒၢအစကီၤတဂၤစံးဝဲ,တၢ်ပသး လၢပကဟ့ၣ်ပှၤမၤလီၤတၢ်အဂီၢ်တနီၤ, မီးပှၤလဲၤ စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်အဂီၢ်တနီၤလီၤ.

မီးသရၣ်ကြိၣ်ဝဲၤဆၢထၢၣ်မီးစံးဝဲ, ကြၢးဆိကမိၣ်ဒ်တၢ်မၤဖိလၢပှၤအသံးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဘျီတဘျီအပျဲၢ်အဘိၣ်ဆ့ၣ်န့ၣ်အတၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လီၤ. မီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအိၣ် ဝဲၤဆၢထၢၣ်ကတိၤဖျါစ့ၢ်ကီးလၢတၢ်န့ၣ်တခံးဃီလီၤ.မီးစံးဝဲဒ်အံၤ,ယဲၣ်ဖျိၣ်ဖိစကီၤမီး သရၣ်ပဝဲတၢ်ပသးဒ်န့ၣ်လီၤ.

မီးသရၣ်ကြိၣ်ဝဲၤဆၢထၢၣ်မီး စံးဝဲလၢပှၤမၤလီၤလံာ် အတၢ်အိၣ်ဘုန့ၣ် ယပှၤလံာ် ၈၀၀ လံာ်. မီးပှၤမၤလီၤလံာ်အဂီၢ်စ့ၣ်ယတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတနီၤ ၇ ညးလီၤ. မီးလၢဘု ၈၀၀ န့ၣ်ယတၢ်အပှၤ ၂၁၅ တးလီၤ. မီးစ့ၣ်လၢပှၤမၤလီၤလံာ်အဂီၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢတ နီၤယၢ်. မၤသးဒ်န့ၣ်မီးသ့ၣ်မၤဘျီခဲယကစံးဒ်အံၤလီၤ. သ့ၣ်မ့ၢ်ပာ်လၢယစ့ၣ်ပှၤ မီးယကကွၢ်ခၢ်ယဲၣ်အကြၢးအတၢ်လီၤ. ဝဲမ့ၢ်သုတဟ့ၣ်လီၤဘၣ်လၢယစ့ၣ်ပှၤဘၣ်မီး ကွၢ်မီးစံၣ်ညီၣ်သုဝဲတက့ၢ်.

မီးစ့ၣ်မၤဘျီ ၁၈၇ တး ၆ ညး န့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိစံၣ်ညီၣ်ဝဲလၢ မၤလီၤတၢ် အဂီၢ်တ နီၤ,မီးပှၤလဲၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်အဂီၢ်တနီၤလီၤ. မီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိဃုထၢထီၣ်ပှၤလၢ အကလဲၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်လံာ်ဂၤလီၤ. မီးစ့ၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်စံၣ်ညီၣ်မီးပာ်လၢသ ရၣ်ကွီၤခဲ,မီးသရၣ်ပွဲးဖိအစ့ပူၤလီၤ. အန့ၣ်ဝံးမီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိစံၣ်ညီၣ်ဝဲလၢအက အိၣ်ဖျိၣ်ခဲညါတနံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ကမ့ၢ်လၢစ့ၣ်ထၢ, မီးကအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အခိၣ်ထံးကမ့ၢ်ယ န့ၣ်အါရံၤ ၃ နံၤတနံၤလီၤ. မီးဃုထၢကမီးလၢပှၤကစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤဆိတၢ်ကမ့ၢ်သ ရၣ်ကွီၤခဲ,အဝဲမ့ၢ်တဲၤတဲၤတကီၤဘၣ်ကမ့ၢ်ၤၤလဲၤလီၤ. မၤကမီးကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤကမီးဝဲ လၢပအိၣ်ဖျိၣ်လၢဝဲပှၤန့ၣ်ကမ့ၢ်လၢအိၣ်ကူၣ် ၁၇ နံၤတနံၤန့ၣ်လီၤ. မီးပှၤလၢအက စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်အခိၣ်ထံးကမ့ၢ်သရၣ်ပွဲးဖိ, မီးပှၤကကွဲးပာ်တၢ်လၢအပျဲၢ်အဘိၣ် အိၣ်လီၤကွဲးလီၤ, မီးရွဲလီၤအဝဲဒ်, မီးကွဲးလၢအပျဲၢ်အဘိၣ် ကမးလံာ်စီဆံ့ အဝဲဒ်အ ကျီၤ,ပှၤကကွဲးတၢ်အိၣ်တၢ်ကွဲးအဝဲဒ်ကမ့ၢ်လူၣ်တူၤ, မီးကွဲးလၢအပျဲၢ်အဘိၣ်ဖးလီၤ စီဆံ့အဝဲဒ်အကျီၤကမ့ၢ်ကျဲးဖိ, မီးလၢပှၤခဲၤကကွဲးတၢ်အဝဲဒ်အံၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအိၣ် လီၤအိၣ်လီၤဝဲလၢအသးတဖျါဃီလီၤ. မၤကမီးလၢတဖျါအိၣ်ဖျိၣ်ဖိစံးတၢ်ပှၤလဲၤ စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢသရၣ်ကွီၤခဲအစ့ ၁၀ တး ၈ ညးမီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိစံၣ်ညီၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်လၢစ့ၣ်မၤဘျီခဲအပူၤလီၤ. အန့ၣ်ဝံးမီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိစံးထီၣ်ပတြၢပှၤ စီၤတုၤဒၢဖိလၢအတူၢ်လီၤပှၤလၢအသဲအိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖျါန့ၣ်ကစီဒ်အဝဲဒ်လီၤ. အန့ၣ်ဝံး မီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအိၣ် ပှၤပှၤလီၤဆ့ၣ်နီၤသရၣ်ကွၢ်လၢထီၤထုကဗၣ်တၢ်ဝံးမီး ပှၤတၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢတၢ်အတူၢ်လၢထီၤအိၣ်ကူၣ်န့ၣ်လီၤ.